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Aktiviteter: 

• Henvendelse til 11 
kommuner på Sjælland. 
Undtaget er 
kommunerne i 
AffaldPlus og 
hovedstadsområdet. 
(Juli og september måned) 

• Møde med ARGO (tidligere KaraNoveren) Ejvind Mortensen  (d. 23/10) 
• Samtaler med Biovækst Morten Brøgger Kristensen (Aikan) 19/10 og 10/11 
• Samtaler med Lejre Kommune 18/9 og 25/9 
• Samtaler Holbæk kommune 16/10, 19/10 og 10/11 
• Landmandsintereview ( 7 og 9/11) 
• Artikel til LandboØst  11/12 
• Artikel til Økologisk VKST hjemmeside 12/12 
• Forberedelse til Årsmøde for økologerne på Sjælland d. 23/1, der i år har næringsstoffer fra 

husholdningerne som emne. (13/11 og 13/12) 

 

At få svar fra de forskellige kommuner har været mere besværligt end først antaget. Nogle har skulle 
rykkes. Nogle ved meget lidt om, hvad der sker i deres kommune på dette område og har ikke vist den helt 
store interesse. Andre har været positive og imødekommende.  

Roskilde og Lejre var meget imødekommende. De er begge meget positive overfor økologi. Roskilde 
Kommune har f.eks. vedtaget politisk at alle deres jorde skal forpagtes ud til økologer. Begge kommuner 
har ARGO (tidligere KaraNoveren) til at aftage og håndtere deres affald. Det gør de også for Køge og Stevns. 
Lejre har kendskab til mindre virksomheder der har organiske restprodukter, men dette er der allerede 
aftaler på. De er interesseret i at vide, hvad de skal stille som krav, når deres KOD skal i udbud. Roskilde det 
samme. På mødet med Ejvind Mortensen ARGO, blev det oplyst, at de gerne vil tage hensyn til økologerne i 
forbindelse med et udbud foråret 2018, men det må ikke være for vanskeligt og de mangler rigtig meget at 
høre ”økologernes stemme”.  

Holbæk er positive. Deres affald oparbejdes på Biovækst. Det har før været på tale at lave en ”garage” til 
økologerne. De er villige til at se på det igen. Men mangler ligeledes kontakt til økologiske landmænd. 

Der sker en masse på kryds og tværs rundt omkring. Der er mulighed for et biogasanlæg ved Ringsted lavet 
af Nature Energy. GasFabio – arbejder på økoanlæg i Hillerød og Ølstykke. Jesper Hansen og Bjørn 
Rasmussen laver øko-gårdanlæg ved Sorø. Nogle få økologer er meget aktivt involveret i dette. Men resten 
er usikre og ved ikke rigtigt, hvordan de skal handle.  

http://ec.europa.eu/agriculture/index_da.htm


Nogle kommuner er positive med hensyn til at stille krav i forbindelse med udbud af KOD. Andre er helt lige 
glade. Derfor et det vigtigt at det ikke bliver for besværligt. Og at de økologiske landmænd kommer på 
banen og tænker med i forbindelse med logistikken. Man kunne forestille sig en slags indkøbsforening, hvor 
flere landmænd sammen laver en fast og længerevarende aftale med et biogasanlæg. 

Usikkerheden hos mange af økologerne søges afhjulpet af artikler og møder. Et arrangeret i forbindelse 
med Varga måtte aflyses på gr. af for få tilmeldinger. I lyset heraf er der ikke arrangeret en workshop i 
december som først planlagt. Der er skrevet to artikler. En kommer i LandboØst i uge 51. En anden lægges 
på Økologisk VKST hjemmeside i uge 50. Økologisk VKST afholder årsmøde d. 23. januar 2018. Her deltager 
en stor del af de sjællandske økologer. Den faglige del af mødet vil udelukkende omhandle dette emne. Der 
er lavet aftale om omlæg fra Københavns kommune og Jesper Hansen – eget gårdanlæg. Der laves aftale 
med Landbrug & Fødevare vedr. reglerne og et forsyningsanlæg. Ud over oplæg vil der være 
”gruppearbejde” hvor hver gruppe formulerer et vigtigt spørgsmål til et panel bestående af de 4 
oplægsholdere. 

Ud over KOD kan der også være andre mindre mængder organisk materiale, der kunne recirkuleres. Nogle 
kommuner har spurgt til regler på dette område. Det er et generelt problem, at de selvfølgelig ikke kender 
til økologireglerne. Et forslag kunne være at vi laver en ”markedsplads” hvor kommunerne og virksomheder 
melder ind, hvis de har, eller får kendskab til noget, der kunne anvendes. Vi tjekker regler og taget evt. 
prøver samt formidler kontakt til landmændene. Evt. sammen med rådgivning omkring, hvordan det 
anvendes. Det kunne være en ide til et nyt projekt, eller Økologisk VKST kunne udarbejde tilbud på en 
rådgivningspakke.  

KOD: 

• Odsherred, Kalundborg og Holbæk – indsamler nu 7000 ton 
• Solrød eget biogasanlæg med gylle, tang og affald fra CPKelco. Har ikke startet kildesortering endnu. 
• Greve indsamler bioaffald fra rådhuet, plejecentre og udvalgte skoler. Det afhentes af DAKA og bruges 

til minkfoder. 
• Køge, lejre, Roskilde og Stevns – forventes at indsamle 24.500 ton. Roskilde er begyndt at kildesorterer, 

Lejre begynder forår 2018, Køge og Stevns følger efter i 2019. 
• Forbehandlingsanlæg: AffaldPlus Næstved modtager 20.000 ton 
• Københavns kommune ca. 90.000 ton. 
• Lolland og Falster har jeg ikke kunne få konkrete oplysninger fra. Guldborgsund har afholdt en 

bioøkonomi konference. 

 


